المستخلص

هدف البحث: تق م المقابلات المتعددة المصغرة MMI السمات غير المعرفية لاختيار الطلبة المتوقع التحاقهم ببرامج التخصصات الصحية. وعادة ما يكون الطلبة المتقدمين و المحكمين من خلفيات وخبرات وتوقعات متنوعة ولذلك يتوجب أخذ هذه العوامل بعين الاعتبار لكي لا تؤثر على مصداقية المقابلات المتعددة المصغرة و بالتالي على نتائج الطلبة ومصيرهم التعليمي وعليه كان هدف البحث هو التحقق من صدق و ثبات نتائج المقابلات المتعددة المصغرة التي أجريت في كلية الطب بجامعة الملك عبد العزيز في الفترة من عام 2012 إلى 2016

منهجية البحث : تتكون المقابلات المتعددة المصغرة من ست محطات ذات طابع الفحص السريري المنظم OSCE . في كل محطة 5 أسئلة يتم تقييمها من قبل محكمين باستخدام مقياس من 01 نقاط . تم تحديد متوسط الدرجات، والانحراف المعياري، ومعامل الصدق باستخدام ألفا كرونباخ، ومعامل الارتباط لنتائج الطلبة باستخدام اختبار بيرسون في كل محطة.

نتائج البحث : اختافت أدلة صدق عملية الاستجابة على مدى سنوات الدراسة .أظهر المجموع الكلي لألفا كرونباخ للمحطات، الست معامل ثبات ذو قيمة ٥٠٦٠، في عام ٢٠١٢، في عام ٢٠١٣، في عام ٢٠١٣ و معامل ثبات عالي الست معامل ثبات غالي عام ٢٠١٠ و ١٩٠٠، في عام ٢٠١٠ و ١٩٠٠، في عام ٢٠١٠ و اظهرت نتائج على محطة في كل عام. و أظهرت نتائج صدق العلاقة بالمتغيرات الأخرى علاقة بين المقابلات المتعددة المصغرة والقيادة، ومهارات البحث والتعليم ولكن لا توجد علاقة ذات دلالة إحصائية بين نتائج الطلبة في المقابلات المتعددة المصغرة ونتائجهم في الثانوية والسنة التحضيرية في الفترة من عام ٢٠١٢ إلى ٢٠١٦

خلاصة البحث: توفر هذه الدراسة أدلة أولية لصدق و ثبات نتائج المقابلات المتعددة المصغرة فيما يتعلق بعملية الاستجابة والمعلاقة بالمتغيرات الأخرى تدعم نتائج هذه الدراسة استخدام المقابلات المتعددة المصغرة كمعيار من معايير القبول في برامج التخصصات الصحية و لكن بعد تطبيق التوصيات وخطة التحسين.

Abstract

Context and aim: The multiple mini interviews (MMI) assess non-cognitive attributes for selection of prospective students to medical professions' programs. However, applicants and raters come from diverse backgrounds, experiences and expectations and it is essential for the validity of the MMI that these factors do not impact on the students' scores and their educational destiny. Therefore, the aim of this study was to investigate the validity evidence of the MMI conducted in the Faculty of Medicine at King AbdulAziz University in the period of 2012- 2016.

Methods: The MMI was series of six objective structured clinical examination (OSCE) stations with 5 questions and two raters per station. Each student was rated on 10 points scale. The mean scores, standard deviation, the reliability coefficient using Cronbach's alpha, and item-total correlation of the scores using Pearson test on each station were determined.

Results: The validity evidence of the response process varied across years. The total score of Cronbach alpha across stations showed adequate reliability (0.665) in 2014, (0.698) in 2013 and (0.788) in 2016; and high reliability (0.926) in 2012 and (0.920) in 2015. However, the interrater reliability per station in each year revealed inconsistencies. The validity of the relationships to other variables showed correlation between MMI and leadership, research and teaching skills but no significant association between MMI scores and the secondary and preparatory results in years 2012- 2016.

Conclusion: This study provides preliminary validity evidence of MMI scores with respect to the response process and relations to other variables. The results may be in support of using the MMI as an admission tool only after the application of the recommendations and the improvements plan.